
    

HLAVNÍ MĚSTO PRAHA  

MAGISTRÁT HLAVNÍHO MĚSTA PRAHY  

Zápis z jednání 

 
Pro Protidrogová komise Rady HMP 

Přítomni 

Mgr. Ondřej Počarovský, PhDr. Ivan Douda, Mgr. Nina Janyšková, Ing. Ivo Kačaba, 
doc. MUDr. PhDr. Kamil Kalina, CSc., MUDr. Hana Karbanová, Mgr. Sylva 
Majtnerová Kolářová, prof. PhDr. Michal Miovský, Ph.D., PaedDr. Martina Richterová 
Těmínová, Mgr. Tomáš Řezník, Mgr. Jindřich Vobořil, Mgr. Jan Žufníček 

Omluveni Mgr. Aleš Kuda, MUDr. Běla Studničková  

Věc 
Zápis z 11. jednání Protidrogové komise Rady HMP, které se konalo dne 
14. 10. 2013 od 15 hodin v prostředním salonku primátora v budově Nové radnice,  
Praha 1, Mariánské nám. 2. 

Zpracoval MUDr. Alena Weberová Počet stran 5  Datum 15. 10. 2013 

 

  

Jednání zahájil v 15.10 předseda komise Mgr. Počarovský, přítomno 10 členů ze 14, komise je schopna 
usnášet se.  
Přítomní viz prezenční listina, která je součástí zápisu. 

Program jednání: 
1. Schválení programu jednání a ověřovatele zápisu 
2. Schválení zápisu z jednání PK RHMP dne 9. 9. 2013 
3. Primární prevence rizikového chování HMP na období 2014 až 2020 - koncepční materiál 
4. Rozpočet na rok 2013 – rozdělení zůstatku finančních prostředků v kapitole 0504, § 3541 – 

Protidrogová politika HMP 
5. Zprávy z jednání sekcí 
6. Aktuální informace 

• Přehled projektů - dotační program: protidrogová politika MZ 
• CMS I. - Středisko prevence a léčby drogových závislostí - DROP IN, o.p.s. 
• Změna způsobu financování aktivit z rozpočtu HMP 

ad 1. Schválení programu jednání a ověřovatele zápisu 

Schválení programu bez námitek. 

Ověřovatelem zápisu je navržena Mgr. Janyšková.  

Hlasování v 15.12 hod., přítomno 10 členů, pro hlasovalo 10 členů. 

ad 2. Schválení zápisu z jednání PK RHMP dne 9. 9. 2013 
Schválení zápisu bez námitek. 

Hlasování v 15.14 hod., přítomno 10 členů, pro hlasovalo 10 členů. 

ad 3. Primární prevence rizikového chování HMP na období 2014 až 2020 - koncepční materiál 

Mgr. Janyšková uvedla způsob zpracování podkladů a přípravu materiálu, jehož první pracovní verze 
byla předložena členům komise předem. Bude členěn obdobně jako materiál Protidrogová politika 
hlavního města Prahy na období 2013 až 2020 (dále jen „PP 2013-2020“), tj. na koncepčně-strategickou 
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část do roku 2020 a akční plán na období 2014-2016. Finanční náklady na primární prevenci rizikového 
chování jsou vyčísleny v komplexním materiálu PP 2013-2020, protože primární prevence rizikového 
chování je i v tomto materiálu zohledněna. 

Na základě prvních připomínek budou dotazníky zpracované Pražským centrem primární prevence 
součástí příloh a jejich shrnutí, včetně interpretace výsledků, bude v první části materiálu.  

Mgr. Žufníček vysvětlil, proč materiál zahrnuje obsáhlou teoretickou část. 

Ing. Kačaba považuje uvedení terminologie za potřebné, zejména proto, že terénem je často používána 
bez přesnějšího vymezení, a tím i pochopení.  

Mgr. Počarovský stanovil termíny pro další projednání materiálu: 
– Zpracovatelé zapracují připomínky (PK RHMP, PK MČ, OMP, Sekce PP) a zašlou dopracovaný 

materiál členům PK RHMP s pozvánkou, 
– 11. 11. Projednání v PK RHMP,  
– 27. 11. 2013 bude předložen Výboru pro zdravotnictví, sociální a bytovou politiku ZHMP, 
– 3. 12. 2013 bude předložen k projednání Radě HMP, 
– 12. 12. 2013 bude předložen Zastupitelstvu HMP. 

ad 4. Rozpočet na rok 2013 – rozdělení zůstatku finančních prostředků v kapitole 0504, § 3541 – 
         Protidrogová politika HMP 

Mgr. Janyšková informovala, že obdržela několik žádostí o finanční prostředky: 

 SANANIM  
požádal o příspěvek 50 tis. Kč na realizaci konference „Vývoj a výhled HR služeb a substitučních 
programů“. Konference se koná ve dnech 31. 10. a 1. 11. 2013 v Refektáři Benediktinského opatství 
Panny Marie a sv. Jeronýma v Emauzích (Vyšehradská 49, Praha 2). 

V 15.25 se dostavila dr. Richterová Těmínová, přítomno 11 členů. 

Usnesení: 
PK RHMP souhlasí s poskytnutím příspěvku sdružení SANANIM na realizaci konference v celkové výši 
50 000 Kč. 

Hlasování v 15.26, přítomno 11 členů, pro hlasovalo 10 členů, proti 0, zdržel se 1 člen. 

 Středisko prevence a léčby drogových závislostí - DROP IN, o.p.s. (DROP IN),  
požádalo o financování nákladů spojených s přestěhování střediska CMS I. do nových prostor ve výši 
150 tis. Kč. 

Usnesení: 
PK RHMP souhlasí s poskytnutím příspěvku sdružení DROP IN na uhrazení nákladů spojených 
s přestěhováním a na vybavení nového pracoviště v celkové výši 150 000 Kč. 

Hlasování v 15.30, přítomno 11 členů, pro hlasovalo 10 členů, proti 0, zdržel se 1 člen. 

 Středisko prevence a léčby drogových závislostí - DROP IN, o.p.s. (DROP IN),  
požádalo o dofinancování provozu nízkoprahového střediska Boršov – mzdy pracovníků ve výši 100 tis. 
Kč a odvody na sociální a zdravotní pojištění. 

Usnesení: 
PK RHMP souhlasí s poskytnutím příspěvku sdružení DROP IN na uhrazení osobních nákladů 
pracovníků nízkoprahového střediska v celkové výši 134 000 Kč. 

Hlasování v 15.40, přítomno 11 členů, pro hlasovalo 10 členů, proti 0, zdržel se 1 člen. 

 Mgr. Majtnerová Kolářová za sekci HR požádala o finanční příspěvek ve výši 35 tis. Kč 
na průzkum v populaci klientů nízkoprahových zařízení pro uživatele drog. Cílem průzkumu je zjištění a 
analýza somatických obtíží a souvisejících léčebných potřeb uživatelů drog, kteří jsou v kontaktu 
s nízkoprahovými zařízeními, a to prostřednictvím: a) dotazníkového šetření mezi klienty zaměřeného 
(kromě základních demografický údajů a údajů týkajících se užívání drog) na zdravotní komplikace a 
bariéry při využívání zdravotnických služeb, b) anamnestického a somatického vyšetření vybraných 
klientů lékařem, c) sekundární analýzy dat dostupných ve vybraných zařízeních, d) kvalitativní studie 
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(ohniskové skupiny) zaměřené na potřeby klientů v oblasti zdravotní péče při somatických potížích. 
Výzkum není zaměřen primárně na psychiatrickou komorbiditu jako takovou (duševní zdraví ale může 
být faktorem spolupůsobícím na přístup uživatelů drog ke zdravotní péči obecně). Průzkum proběhne 
v listopadu – prosinci 2013, odborným garantem/zadavatelem je Národní monitorovací středisko pro 
drogy a drogové závislosti ČR. Částka bude využita na motivační odměny pro klienty, případně odměnu 
zástupcům organizací spolupracujících s realizátorem průzkumu.  

Průzkumu se zúčastní 3 organizace - DROP IN a PROGRESSIVE (klienti nízkoprahových center, 2x 10 
tis. Kč) a SANANIM (klienti nízkoprahového centra a terénních programů, 15 tis. Kč). 

Usnesení: 
PK RHMP souhlasí s poskytnutím příspěvku na zajištění výzkumu/dotazníkového šetření a motivaci 
klientů HR v celkové výši 35 000 Kč. 

Hlasování v 15.45 přítomno 11 členů, pro hlasovalo 11 členů. 

 Příspěvek na certifikace. 
Do dne jednání PK RHMP nebyla na MHMP doručena žádná žádost o příspěvek na certifikace (30 %) 

 Mgr. Majtnerová Kolářová informovala, že dosud neobdržela kalkulaci na pronájem 
gynekologické ordinace od organizace ROZKOŠ bez RIZIKA.  
Mgr. Počarovský doporučuje ponechat v rozpočtu rezervu, ordinaci je třeba zajistit ale neprodleně. 

 Mgr. Počarovský navrhuje zbývající finanční prostředky poskytnout organizaci A.N.O.  
a použít je na nákup zdravotnického materiálu pro služby HR, kterým bude rozdělen poměrně podle 
počtu klientů uváděných v průběžných zprávách. V diskusi se uvažovalo o použití části finančních 
prostředků na nákup testů a také na uhrazení administrativy spojené se zajištěním nákupu a následným 
rozdělením mezi jednotlivé služby. 

Usnesení: 
PK RHMP souhlasí s použitím 727 000 Kč na nákup HR materiálu a testů a 10 000 Kč na koordinaci 
a administraci prostřednictvím A.N.O., ASOCIACE NESTÁTNÍCH ORGANIZACÍ. 

Hlasování v 15.55, přítomno 11 členů, pro hlasovalo 10 členů, proti 0, zdržel se 1 člen. 

ad 6. Zprávy z jednání sekcí 

Sekce Harm Reduction (HR) 

Mgr. Majtnerová Kolářová informovala o spolupráci s Národním monitorovacím střediskem pro drogy a 
drogové závislosti (NMS) na zajištění průzkumu somatické komorbidity a bariér v dostupnosti zdravotní 
péče pro klienty nízkoprahových center (pracovní název) – viz výše. 

Městská část Praha 2 projevila zájem o monitorování situace a drogové scény na svém území, oslovila 
proto terénní programy PROGRESSIVE a SANANIM. 

SANANIM připravuje informaci do časopisu Dekontaminace k droze „krokodil“, která se podle závěrů 
pracovníků v HR službách začala opět mezi uživateli drog vyskytovat; její vysoká nebezpečnost a fatální 
následky jsou uživateli podceňované nebo nejsou dostatečně známé. 

Mgr. Majtnerová Kolářová uvedla, že HR služby v hl. m. Praze jsou značně vytížené.  
Např. u nízkoprahových center je denní průměr: Stage 5 = 75 klientů, NS  DROP IN = 90 klientů,  KC 
SANANIM = 105 klientů. 

Problémem je rovněž existence pouze jediného víkendového provozu nízkoprahové služby - KC 
SANANIM. Mgr. Majtnerová Kolářová provoz navštívila v sobotu 12. 10. 2013 v odpoledních hodinách 
a zjistila, že zájem uživatelů o služby kapacitu KC plně naplňuje až překračuje, jako problematický se 
jeví rovněž postoj obyvatel v okolí, kteří si stěžují, že i ve dnech pracovního volna se v okolí vyskytují 
(tzn. přicházejí a odcházejí) uživatelé drog. Při existenci více víkendových provozů by se situace značně 
zlepšila jak pro pracovníky služby (přetíženost), tak pro obyvatele přilehlé lokality („odpočinkový“ čas, 
nezjevnost stresoru) i pro klienty (potenciální rozšíření víkendových služeb, jejich lepší dostupnost). 

V 15.25 se dostavil dr. Kalina, přítomno 12 členů. 
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Sekce primární prevence 

Sekce pracuje na koncepčním materiálu PPRCH, byla zpracována SWOT analýza, která je součástí 
zaslaného koncepčního materiálu. 

Vedoucí oddělení prevence Mgr. Nožířová přešla jako vedoucí oddělení na odbor správních činností ve 
zdravotnictví a sociální péči. Od 15. 10. 2013 je řízením oddělení prevence ZSP MHMP pověřena 
Mgr. Michala Hánová. Koordinátorka školské, zdravotní a sociální prevence Mgr. Radka Bartůňková je 
v dlouhodobé pracovní neschopnosti, proto je školskou prevencí pověřena Mgr. Jana Havlíková. 

Probíhá posuzování projektů pro MŠMT, formuláře jsou ale nepřehledné a neposkytují dostatek 
potřebných dat. 

Sekce léčby 

Sekce se nesešla. V souvislosti s novou koncepcí je nutno prověřit síť léčby v Praze a aktualizovat 
seznam služeb. 

ad 8. Aktuální informace 

• Přehled projektů 

Mgr. Janyšková s pozvánkou na jednání komise připravila přehled projektů podaných organizacemi na 
Ministerstvo zdravotnictví (MZ) v dotačním programu „Protidrogová politika MZ pro rok 2014“. 

Z hl. m. Prahy se hlásí o dotaci MZ v roce 2014 deset organizací s patnácti projekty. Celkové náklady na 
realizaci projektů jsou více než 98 mil. Kč, požadavek téměř 11 mil. Kč. 

• DROP IN - CMS I. 

Mgr. Janyšková informovala, že prostory v Protialkoholní záchytné stanici, kterou provozuje Městská 
poliklinika Praha, jsou vyhovující a poliklinikou byla provedena základní úprava pro provoz CMC I.  
Dr. Douda vyjádřil poděkování radnímu Martinu Dlouhému, předsedovi komise Mgr. Počarovskému 
a koordinátorce Mgr. Janyškové za rychlé vyřešení dlouhotrvajícího problému s umístěním střediska. 
Dále informoval členy komise, že dům ve Španělské ulici, ve kterém DROP IN provozuje CMS II., je 
v privatizaci a není jasné, zda se nebude muset služba také přestěhovat jinam. Jednání probíhají. 

• Změna způsobu financování aktivit z rozpočtu HMP  

Informace o nutnosti projednat v Radě HMP všechny finanční operace nad 30 tis. Kč podala 
Mgr. Janyšková. 

• Zpráva národního protidrogového koordinátora 

O nové zprávě s revolučními myšlenkami informovala dr. Richterová Těmínová. Komise požaduje 
poskytnutí nebo zaslání zprávy. Tajemnice komise oslovila v této věci e-mailem sekretariát. 

• Mezinárodní konference primární prevence rizikového chování  

Konference se uskuteční 4. – 5. 11. 2013 v prostorách Nové radnice. Koordinátorka Mgr. Janyšková 
moderuje 4. 11. první blok a bude mít příspěvek týkající se AntiFetFestu – proběhne ocenění vítězného 
plakátu a vyhlášení sedmého ročníku AntiFetFest 2014.  

• Informace o projednávání koncepčních materiálů protidrogové politiky 

O důvodech stažení a následném projednání materiálu ve Výboru pro zdravotnictví, sociální a bytovou 
politiku ZHMP komisi informoval předseda Mgr. Počarovský. Dr. Teska Arnoštová měla několik 
konstruktivních připomínek k materiálu, jejichž vypořádání bude v důvodové zprávě. Tisk bude znovu 
předložen Zastupitelstvu HMP na jednání v listopadu 2013. 
 

V 16.25 odešel Mgr. Vobořil, přítomno 11 členů. 
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Radní M. Dlouhý, který jako host přišel v průběhu jednání, informoval o připraveném přestěhování 
CMS I. a o tom, že 15. 10. 2013 bude na tiskové konferenci podána informace za přítomnosti 
Ing. Merhautové, ředitelky Městské polikliniky Praha, a MUDr. Presla, zástupce Střediska prevence a 
léčby drogových závislostí - DROP IN, o.p.s. 
 
 
Jednání bylo ukončeno v 16.30 hod. 
 
 
Zapsala MUDr. Alena Weberová, tajemnice PK RHMP. 
 
 
 
 
Zápis ověřila: 
 
 
  ..................................................   ..................................................  

 Mgr. Nina Janyšková Mgr. Ondřej Počarovský 
 členka PK RHMP předseda PK RHMP 
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	Mgr. Počarovský doporučuje ponechat v rozpočtu rezervu, ordinaci je třeba zajistit ale neprodleně.
	 Mgr. Počarovský navrhuje zbývající finanční prostředky poskytnout organizaci A.N.O.
	a použít je na nákup zdravotnického materiálu pro služby HR, kterým bude rozdělen poměrně podle počtu klientů uváděných v průběžných zprávách. V diskusi se uvažovalo o použití části finančních prostředků na nákup testů a také na uhrazení administrativ...
	Usnesení:
	PK RHMP souhlasí s použitím 727 000 Kč na nákup HR materiálu a testů a 10 000 Kč na koordinaci a administraci prostřednictvím A.N.O., ASOCIACE NESTÁTNÍCH ORGANIZACÍ.
	Hlasování v 15.55, přítomno 11 členů, pro hlasovalo 10 členů, proti 0, zdržel se 1 člen.
	Sekce Harm Reduction (HR)
	Mgr. Majtnerová Kolářová informovala o spolupráci s Národním monitorovacím střediskem pro drogy a drogové závislosti (NMS) na zajištění průzkumu somatické komorbidity a bariér v dostupnosti zdravotní péče pro klienty nízkoprahových center (pracovní ná...
	Městská část Praha 2 projevila zájem o monitorování situace a drogové scény na svém území, oslovila proto terénní programy PROGRESSIVE a SANANIM.
	SANANIM připravuje informaci do časopisu Dekontaminace k droze „krokodil“, která se podle závěrů pracovníků v HR službách začala opět mezi uživateli drog vyskytovat; její vysoká nebezpečnost a fatální následky jsou uživateli podceňované nebo nejsou do...
	Mgr. Majtnerová Kolářová uvedla, že HR služby v hl. m. Praze jsou značně vytížené.
	Např. u nízkoprahových center je denní průměr: Stage 5 = 75 klientů, NS  DROP IN = 90 klientů,  KC SANANIM = 105 klientů.
	Problémem je rovněž existence pouze jediného víkendového provozu nízkoprahové služby - KC SANANIM. Mgr. Majtnerová Kolářová provoz navštívila v sobotu 12. 10. 2013 v odpoledních hodinách a zjistila, že zájem uživatelů o služby kapacitu KC plně naplňuj...
	V 15.25 se dostavil dr. Kalina, přítomno 12 členů.
	 Přehled projektů
	Mgr. Janyšková s pozvánkou na jednání komise připravila přehled projektů podaných organizacemi na Ministerstvo zdravotnictví (MZ) v dotačním programu „Protidrogová politika MZ pro rok 2014“.
	Z hl. m. Prahy se hlásí o dotaci MZ v roce 2014 deset organizací s patnácti projekty. Celkové náklady na realizaci projektů jsou více než 98 mil. Kč, požadavek téměř 11 mil. Kč.
	 DROP IN - CMS I.
	Mgr. Janyšková informovala, že prostory v Protialkoholní záchytné stanici, kterou provozuje Městská poliklinika Praha, jsou vyhovující a poliklinikou byla provedena základní úprava pro provoz CMC I.
	Dr. Douda vyjádřil poděkování radnímu Martinu Dlouhému, předsedovi komise Mgr. Počarovskému a koordinátorce Mgr. Janyškové za rychlé vyřešení dlouhotrvajícího problému s umístěním střediska. Dále informoval členy komise, že dům ve Španělské ulici, ve ...
	 Změna způsobu financování aktivit z rozpočtu HMP
	Informace o nutnosti projednat v Radě HMP všechny finanční operace nad 30 tis. Kč podala Mgr. Janyšková.
	 Zpráva národního protidrogového koordinátora
	O nové zprávě s revolučními myšlenkami informovala dr. Richterová Těmínová. Komise požaduje poskytnutí nebo zaslání zprávy. Tajemnice komise oslovila v této věci e-mailem sekretariát.
	 Mezinárodní konference primární prevence rizikového chování
	Konference se uskuteční 4. – 5. 11. 2013 v prostorách Nové radnice. Koordinátorka Mgr. Janyšková moderuje 4. 11. první blok a bude mít příspěvek týkající se AntiFetFestu – proběhne ocenění vítězného plakátu a vyhlášení sedmého ročníku AntiFetFest 2014.
	 Informace o projednávání koncepčních materiálů protidrogové politiky
	O důvodech stažení a následném projednání materiálu ve Výboru pro zdravotnictví, sociální a bytovou politiku ZHMP komisi informoval předseda Mgr. Počarovský. Dr. Teska Arnoštová měla několik konstruktivních připomínek k materiálu, jejichž vypořádání b...
	V 16.25 odešel Mgr. Vobořil, přítomno 11 členů.
	Radní M. Dlouhý, který jako host přišel v průběhu jednání, informoval o připraveném přestěhování CMS I. a o tom, že 15. 10. 2013 bude na tiskové konferenci podána informace za přítomnosti Ing. Merhautové, ředitelky Městské polikliniky Praha, a MUDr. P...
	Jednání bylo ukončeno v 16.30 hod.

